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RijeË 
predsjednika

Autogol
”Na uvoenje dræavne mature u strukovnim πkolama od 

2009. odluËili smo se nakon niza pisama koje smo primili 
od  roditelja djece koja pohaaju strukovne πkole…“ - rijeËi 
su Dragana Primorca izreËene ovih dana kao odgovor na 
novinarkino pitanje u jednim dnevnim novinama. Ne radi se 
o izjavi objavljenoj pod naslovom Vjerovali ili ne, veÊ je izjava 
dijelom opseænog razgovora u kojem ministar nadugaËko 
i naπiroko objaπnjava pravce svoga buduÊeg djelovanja. 
UobiËajeno, i ovaj su put izostale reakcije, kako javnosti tako i 
struke. Bilo kakve i od bilo koga. Ministar odluËio, pa πto se tu 
ima za dodati. A baπ se za dodati ima kojeπta. 

Uvoenje dræavne mature jedan je od najsloæenijih zahvata 
u odgojno-obrazovnom sustavu u proteklih nekoliko desetljeÊa. 
Zahvat je to koji je zbog sloæenosti potrebno oprezno i 
temeljito pripremiti. Vjerojatno se nigdje pogreπke tako skupo 
i dugotrajno ne plaÊaju kao u obrazovanju. UnatoË ozbiljnoj 
pripremi, radi se o zahvatu Ëijoj bi sveopÊoj primjeni trebala 
prethoditi provjera na ograniËenom uzorku. Dakako, vaæan dio 
cjelokupnog zahvata jest i donoπenje odluke o vremenu njegova 
otpoËinjanja. Struka je o tome predloæila rjeπenje, Sabor donio 
odgovarajuÊi zakonske promjene i… Tada se dogodilo nekoliko 
roditeljskih pisama upuÊenih ministru. Sadræaj tih pisama toliko 
je pokolebao ministra da je on odluËio 2010. zamijeniti 2009. 
godinom.

Za sve su i uËenici i nastavnici i roditelji i struËnjaci doznali 
iz novina. UËenik treÊeg razreda jedne zagrebaËke strukovne 
πkole PrimorËevu je odluku prokomentirao sljedeÊom 
reËenicom: ”Frajer ne kuæi da se pravila igre ne menjaju pod 
kraj tekme.“ Njegovom su kolegi na pamet pale biljeænice i 
udæbenici iz prethodnih razreda kojih se rijeπio, a sad Êe mu i te 
kako ustrebati. Nakon uËeniËkih reakcija, stigao je i upit upuÊen 
nastavniku: ”Zar ni vi za ovu odluku niste znali?“ ”Saznao 
sam iz novina, kao i vi“ - odgovorio je. UËeniËke komentare 
nastavnikova odgovora nije na ovom mjestu primjereno 
isticati.

Nakon ovakve PrimorËeve nesmotrene odluke nikoga nije 
zaËudilo πto se joπ viπe proπirio oprez u akademskoj zajednici 
prema provjeri koja bi trebala nadomjestiti prijemne ispite na 
fakultetima. Viπe je nego razumljiva podozrivost prema projektu 
Ëije se znaËajke u hodu mijenjaju, o kojem se vaæne pojedinosti 
ne znaju ni godinu dana prije poËetka. Sva ova, a i brojna druga 
ovdje nespomenuta vaæna pitanja pokazuju kako je Hrvatskoj 
viπe nego ikad potrebno odvajanje struke od politike. Strateπke 
projekte u podruËju obrazovanja trebalo bi osmiπljavati u 
srediπnjem nacionalnom obrazovnom institutu u kojem bi se 
okupili ponajbolji struËnjaci. Od ministra, koji nije i ne mora 
biti struËnjak u resoru koji predvodi, oËekuje se ponajprije 
odgovornost za provedbu vaænih projekata. 

U zemlji u kojoj se struka, i to vrhunska, u tjednima 
najintenzivnijih priprema nastavne godine, zabavlja podjelom 
udæbenika po πkolama, nije nenormalno ni to da lijeËnik, nakon 
πto je proËitao nekoliko roditeljskih pisama, napreËac mijenja 
odluke od strateπkog znaËaja u podruËju odgoja i obrazovanja. 
No, straπnije je i od jednog i od drugog to da æivimo u zemlji u 
kojoj sve ovo baπ nikoga pretjerano ne brine. Odluka o promjeni 
godine otpoËinjanja dræavne mature u strukovnim πkolama prvi 
je od ozbiljnih ministrovih autogolova u ponovljenom mandatu. 
SreÊom po Primorca, njegova nova utakmica, iliti novi mandat, 
tek poËinje. Ipak, ministru na znanje, nogometni znalci smatraju 
da nisu bogzna kakvi izgledi ekipe koja utakmicu zapoËne 
pogotkom u vlastitu mreæu.

Željko StipiÊ
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Prekasno pokretanje, preduga 
provjera kandidata i odugovlaËenje 
sa samim promaknuÊem - problemi 
su s kojima se susreÊemo svi 
mi koji radimo najljepπi od svih 
poslova, posao nastavnika, 
odgajatelja, struËnog uËitelja 
ili struËnog suradnika, kada se 
odluËimo za napredovanje u struci. 
Posljednjih godina Agencija za 
odgoj i obrazovanje, kao nadleæna 
za napredovanja u zvanju, ubrzala 
je postupak vrednovanja rada 
kandidata, no joπ je uvijek sam 
postupak dugotrajan i mora se 
pripaziti na mnoπtvo detalja kako bi 
postupak zavrπio i uspjeπno i brzo. 

Kako i odakle krenuti? Za 
poËetak, potrebno je nabaviti od 
pravnika πkole ili skinuti s internetskih 
stranica Ministarstva prosvjete i 
πporta Pravilnik o napredovanju 
uËitelja i nastavnika u osnovnom 
i srednjem πkolstvu.  Mukotrpno 
pregledavanjem paragrafa i zbrajanje 
bodova  vaæno je kako bismo 
ustanovili imamo li uopÊe dovoljno 
uvjeta za stjecanje zvanja mentora 
ili savjetnika. PreporuËljivo je da  
kandidat osobno pokrene postupak 
jer u protivnom ili to nitko drugi 
neÊe uËiniti ili Êe se sve nepotrebno 
oduæiti. Jako je  vaæno je da su 
buduÊi mentori i savjetnici prethodno 
godinama Ëuvali raznorazne  

potvrde o struËnom usavrπavanju, 
priznanja ili zahvalnice. Kod potvrda 
o struËnom usavrπavanju nije bitno 
je li ono provedeno od Agencija 
za strukovno obrazovanje ili neke 
druge  struËne ustanove. 

Ako je u πkoli struËni aktiv taj 
koji pokreÊe napredovanje svog 
Ëlana, tada Êe aktiv  uputiti prijedlog 
nastavniËkom, odnosno uËiteljskom 
vijeÊu, koje Êe glasanjem podræati ili 
neÊe podræati pojedinaËni zahtjev 
za napredovanje. Nakon svega 
ostaje tek poæuriti u Narodne 
novine i kupiti potrebne obrasce: 
Prijedlog za napredovanje, Podaci 
o struËnom usavrπavanju, Podaci 
o izvannastavnom struËnom radu, 
Podaci o uspjeπnosti u radu s 
uËenicima.Ovaj zadnji obrazac 
ispunjava ravnatelj, koji ostale 
obrasce tek potpisuje. U  sve  se 
ovo ne treba  upuπtati bez najmanje 
πest godina radnog iskustva u 
odgojno-obrazovnoj struci. Takoer 
vaæno je na temelju rada postiÊi 
ocjene vrlo uspjeπan ili izvrstan. 
Ocjenu rada donosi ravnatelj i 
prosvjetno-pedagoπki nadzornik. 
Za napredovanje u zvanje savjetnika 
potrebno je imati najmanje 
jedanaest godina radnog iskustva u 
odgojno-obrazovnoj struci. Jedino 
ravnateljeva i nadzornikova ocjena 
”izvrstan“ osigurava siguran prolaz. 

U napredovanju u zvanje 
savjetnika mora se poπtivati 
postupnost u napredovanju, 
odnosno prvo je potrebno steÊi 
zvanje mentora, pa tek nakon 
pet godina pokrenuti postupak 
za napredovanje u zvanje 
savjetnika. Kod napredovanja u 
zvanje savjetnika dodatnoj zbrci 
pridonosi  Ëlanak 23. Pravilnika 
o napredovanju iz koga proizlazi 
da se i prije isteka roka od pet 
godina moæe pokrenuti postupak 
napredovanja u zvanje savjetnika. 
Potrebno je obratiti pozornost na joπ 
nekoliko vaænih detalja. U obrascu 
Podaci o struËnom usavrπavanju 
traæi se odgovor na pitanje o 
sudjelovanju na usavrπavanju 
provedenom od strane Ministarstva 

prosvjete i πporta. Ponuene 
su opcije: redovito, povremeno, 
izostaje. Nikako se ne preporuËa 
napisati ”povremeno“. RazliËite tzv. 
objektivne razloge zbog kojih se ne 
stiæe uvijek prisustvovati struËnim 
skupovima (matura, razredni ispiti, 
nastava u πkoli, bolest i drugi) 
u Agenciji smatraju opravdanim 
izostancima. 

Na kraju, jako je vaæno da 
dokumentacija bude potpuna.  
Zbog nedostatka bilo kojeg dijela 
(fotokopije diplome, radne knjæice, 
æivotopisa, popisa proËitane struËne 
literature) slijedi izuzeÊe iz postupka 
napredovanja. I na kraju, buduÊim 
mentorima i savjetnicima, puno 
uspjeha kako u buduÊem radu, tako 
i u napredovanju.

Napredovanje za poËetnike

Poπtivanje paragrafa i zbrajanje 
bodova

Nakon srednjih πkola u Naπica-
ma i Æupanji te osnovne πkole u 
Vinkovacima, ovih se dana Sindikat 
Preporod pojaËao podruænicom u 
joπ jednoj slavonskoj πkoli. Nova je 
podruænica osnovana u OsjeËko-
baranjskoj æupaniji, a konstituirali 
su je zaposlenici Osnovne πkole 
Jagodnjak. Za sindikalnu povjerenicu 
izabrana je Duπanka BlagojeviÊ. 

Koliko je osnutku podruænice 
u vaπoj πkoli pridonijelo 
nezadovoljstvo sindikalnim 
radom u podruænici, a koliko, 
eventualno, nezadovoljstvo 
radom srediπnjice sindikata 
kojeg ste napustili?

U naπoj je πkoli godinama 
djelovala podruænica Sindikata 
hrvatskih uËitelja. U posljednje vrijeme 
nismo bili zadovoljni sindikalnim 
radom u podruænici. PreËeste su 
bile interesne smjene sindikalnih 
povjerenika. Aktivnosti sindikata 
prestale su se osjeÊati. PomoÊ 
koju su Ëlanovi oËekivali i koja im je 
bila neophodna obiËno je izostala. 
Najgore je to πto se poslodavcu 
dopustilo otvoreno mijeπanje u rad 
sindikata. Zbog ovoga posljednjeg 
meu zaposlenicima se osjeÊala 
sve veÊa nesigurnost.

Kakva su oËekivanja vaπih 
kolega i vas osobno od novog 

sindikata? 
Naπa oËekivanja idu 

u dva smjera - prema 
promjenama u naπoj πkoli, 
ali i promjenama na razini 
cjelokupne sindikalne organizacije. U 
naπoj πkoli prijeko je potrebno vratiti 
dostojanstvo sindikatu. Znamo da 
to nije jednostavno. No, æelimo 
potaknuti razliËite aktivnosti u naπoj 
podruænici i tako pokazati da se 
moæe i drukËije i bolje. Takoer, mi 
kojima su Ëlanovi ukazali povjerenje, 
æelimo stalno biti u sluæbi naπih 
kolegica i kolega. Nastojat Êemo 
raditi i na boljoj informiranosti naπih 
Ëlanova, ali i ostalih kolegica i kolega. 

Poslodavcu Êemo 
se nastojati 
nametnuti kao 
nadasve ozbiljan 
partner. Vaæno je 

istaknuti kako Êe naπa podruænica 
podræati sve kvalitetne aktivnosti 
koje Êe se u πkoli provoditi kao i da 
Êemo dati potporu svim kvalitetnim 
odlukama koje Êe se u πkoli donositi. 
No, jednako je tako vaæno reÊi 
kako Êemo bezrezervno ukazivati 
poslodavcu na sve ono πto bi 
eventualno moglo ugroziti sigurnost 
i dostojanstvo radnika naπe πkole, 
bez obzira na to jesu li ili nisu Ëlanovi 
naπeg sindikata.                      A. P.

Razgovor s Duπankom BlagojeviÊ 
povjerenicom Podruænice Osnovne πkole Jagodnjak

I drukËije i bolje

30. sijeËnja Odræano Æupanijsko vijeÊe 
Krapinsko-zagorske æupanije. Na sastanku 
se zahvalilo na viπegodiπnjem obnaπanju 
duænosti æupanijskog povjerenika nedavno 
umirovljenom kolegi Jeronimu FerËeku. Za 
novoga æupanijskog povjerenika izabran je 
Samson ©tibohar iz Osnovne πkole Krapinske 
toplice, a za zamjenika povjerenika Darko 
CigleneËki iz Srednje πkole Oroslavlje. Na 
sastanku se najviπe razgovaralo o problemima 
isplate naknade za prijevoz zaposlenicima s 
podruËja te æupanije (kaπnjenje s isplatom, 
autoprijevozniËke potvrde, itd.) Dogovoreni 
su i pravci rjeπavanja ovog problema.

31. sijeËnja Odræana osnivaËka sjednica 
sindikalne podruænice u Osnovnoj πkoli 
Jagodnjak. Za povjerenicu je izabrana Duπanka 
BlagojeviÊ, a za zamjenicu povjerenice Ranka 
©uÊuroviÊ. Preporod u Slavoniji djeluje u 
24 osnovne i srednje πkole, a u OsjeËko-
baranjskoj æupaniji u sedam osnovnih i dvije 
srednje πkole.

1. veljaËe Predsjednik Sindikata 
sudjelovao je na sastanku sindikalne 
podruænice u Srednjoj strukovnoj πkoli 
Zabok, kojeg je pozvao povjerenik Vlado 
SaftiÊ. Razgovaralo se o aktualnostima 
u obrazovanju i sindikalnom djelovanju. 

Zaposlenicima je predstavljen pilot-program 
podizanja sudskih tuæbi za ostvarenje punog 
prava na troπkove prijevoza.

8. veljaËe Predstavnik Preporoda 
sudjelovao na izvanrednoj sjednici Srediπnjeg 
odbora naπe sindikalne srediπnjice Nezavisnih 
hrvatskih sindikata. Najvaænija toËka dnevnog 
reda bio je dogovor vezan uz mjere za zaπtitu 
standarda graana. OdluËeno je da Êe NHS 
sudjelovati sa Ëlanstvom svojih sindikata na 
prosvjedu najavljenom za 12. travnja. Sindikati 
Êe prije donoπenja odluke o sudjelovanju o 
ovom zakljuËku odluËivati na svojim najviπim 
tijelima. 
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